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ایــن روز ها دریاچه ارومیه وضعیت مناســبی 
نــدارد و هــر روز دامنــه شــایعات دربــاره 
خشــکاندن عمدی این پهنه آبی گســترش 
می یابد چهار ســال پیش استخراج تیتانیوم و 
امسال استحصال لیتیوم موضوع داغ شایعات 
شده اســت.این روز ها دریاچه ارومیه وضعیت 
مناسبی ندارد و آخرین آمار ها نشان می دهد 
وســعت دریاچه به کمتر از یک  هزار کیلومتر 
مربــع و حجم آب آن نیز بــه کمترین میزان 
خــود در تاریخ این دریاچه رســیده اســت. 
 تشکیل ســتاد احیای دریاچه ارومیه  از بهمن 
۹۲ و صــرف بودجه ۱۸ هــزار میلیارد تومان 
اعتبــار بــرای احیــای آن  از کاهش حجم و 
ســطح نگین فیروزه ای ایران جلوگیری نکرد 
و به شــایعات مختلف از جمله عمدی بودن 
 خشکاندن دریاچه ارومیه برای برداشت ذخایر 

معدنی دامن زد.  
چهار سال پیش مسعود تجریشی، مدیر وقت 
دفتر برنامه ریزی و تلفیق ستاد احیای دریاچه 
ارومیه وجود ماده  معدنی ارزشمند تیتانیوم در 
دریاچــه ارومیه را رد کرد وگفت: این ادعا که 
کف دریاچه تیتانیوم وجود دارد  اشتباه است، 
اما عناصر دیگری مانند کلر، ســدیم لیتیوم و 
منیزیــوم در این دریاچه وجــود دارد.  معاون 
ســازمان حفاظت محیط زیست همچنین در 
آن زمان گفته بود: حتماً عناصر شیمیایی در 
بســتر دریاچه  وجود دارد که می تواند شامل 
ســدیم و کلراید که همین نمک طعام است 
باشــد و در رده های بالاتر عناصر، که  بســیار 
ارزشمند هســتند، لیتیوم است که اگر قصد 
برداشــت آن وجود دارد باید غلظت به حدی 
باشد، که توجیه  اقتصادی هم داشته باشد، اما 
میــزان لیتیوم موجود در دریاچه ارومیه برای 

استخراج، توجیه اقتصادی ندارد.  
سید سلمان ذاکر دبیر هیات تحقیق و تفحص 
از عملکــرد ســتاد احیای دریاچــه ارومیه و 
نماینــده مــردم ارومیه در  مجلس شــورای 
اســامی در گفت و گو با خبرنــگار ما گفت: 
صحبت هایی که این روز ها درباره تاش برای 
 خشــک کردن عمدی دریاچــه ارومیه برای 
برداشــت لیتیوم مطرح می شود، بیشتر جنبه 
سیاســی دارد و برای  متشــنج کــردن افکار 

عمومی مطرح می شود.
  نماینــده مــردم ارومیه در مجلس شــورای 
اســامی می گوید: گزارشــی که اخیرا درباره 
امــکان برداشــت لیتیوم از  کــف تالاب های 
خشک شــده کشور منتشر شــده است، این 
گمانه زنــی را در ذهن افــکار عمومی ایجاد 
می کند  که شــاید عده ای در کشور با نگاه به 
منافع اقتصادی به عمد به دنبال خشک کردن 
دریاچه ارومیه بوده انــد، اما  چنین گزاره  ای 
به هیچ وجه صحیح نیســت، چون اگر چنین 
چیزی بود، حتما در نحوه تصمیم گیری  های 
 دولت قبل شاهد نشــانه  ای از حرکت دولت 
به ســمت استفاده اقتصادی از دریاچه ارومیه 
می بودیم، اما در  دولت قبل نه تنها این اتفاق 
رخ نداد، بلکه ستاد احیای دریاچه ارومیه نیز 
تشکیل شد و هزاران میلیارد تومان هم  بودجه 
به این ســتاد اختصاص داده شــد تا اقدامات 

لازم را برای نجات این دریاچه انجام دهد. 
 ذاکر با بیان اینکه دریاچــه ارومیه متعلق به 
منطقه و کشور و همچنین هویت ملی ماست 
تاکید کرد: آســیب  زیســت محیطی خشک 
شدن دریاچه ارومیه بسیار سنگین تر از منافع 
اقتصادی آن خواهد بود.  دبیر هیات تحقیق و 
تفحص از عملکرد ستاد احیای دریاچه ارومیه 
 اظهار کرد: شایعات خشکاندن دریاچه  ارومیه 
هویــت ما را هدف قرار داده اســت و دولت و 
مجلس در کنار هم مصمم به احیای این نگین 
فیروزه ای  هســتند.  نماینده مــردم ارومیه در 
مجلس شــورای اسامی ادامه داد: طوفان  های 
نمکی حاصل از خشــک شــدن  این دریاچه 
سامت ۱۵ میلیون نفر را در پنج  کشور ایران، 
ترکیــه، آذربایجان، ارمنســتان و عراق تحت 
تاثیر قرار  خواهــد داد و قطعا هزینه  هایی که 
برای  درمان بیماری های حاصل از طوفان های 
نمکی بر دولت خود ما  تحمیل خواهد شــد، 
از درآمد حاصل از بهره  برداری های اقتصادی 
از دریاچه ارومیه بســیار بیشــتر خواهد بود.  
 اکتشاف و اســتحصال مواد معدنی به صورت 
یک علم پویا در حال تکوین و تکامل اســت و 
روز به روز در حال  پیشرفت است و استحصال 
هرگونــه مواد معدنی از ذخایر معدنی روش و 
تکنیک خاص خود را می طلبد و  وجود ذخایر 
معدنی در یک منطقه دلیل بر مقرون به صرفه 

بودن و احتمال استخراج نمی شود.  
دکتر کامــران زینال زاده مدیر پژوهشــکده 
مطالعــات دریاچه ارومیه دانشــگاه ارومیه و 
متخصص آب بــا تایید وجود ذخایر بســیار 
 ارزشــمند مواد معدنــی در ایــن پهنه آبی 
می گوید: براســاس آخریــن تحقیقات انجام 
شده تنها روش فنی  استحصال مواد معدنی به 
ویژه استحصال ماده معدنی لیتیوم از دریاچه 
ارومیــه، وجود شــورابه اســت بنابراین برای 
استخراج  مواد معدنی باید دریاچه ارومیه احیا 
شــود.وی ادامه داد: دریاچه ارومیه به عنوان 

یک اکوسیســتم بی نظیر آب شور و یکی از 
زیســتگاه  های مهم جهانی  جایگاه بی نظیری 
در محیط زیست منطقه داشته است و دارای 
ذخایر بســیار ارزشمند اقتصادی مانند آرتمیا 
و  عناصر با ارزش در شــورابه و ترکیبات بستر 

دریاچه می باشد.
  ایــن متخصــص آب اضافه کــرد: عناصر و 
ترکیبات شورابه دریاچه ارومیه مانند لیتیوم، 
نقش مهمی در تامین مواد اولیه  بســیاری از 
صنایع با قابلیت صادراتی بودن بالا می باشند، 
اما اقتصادی  ترین و امــکان پذیرترین روش 
استحصال  بســیاری از این ترکیبات و عناصر 
تنها از شــورابه دریاچه می باشــد، به عبارت 
بهتر، فقط بــا حفظ آب دریاچه  ارومیه امکان 
بهره مندی از پتانســیل های آن مقدور است. 
 دکتــر نصرت حیدری شــیمیدان و اســتاد 
دانشــگاه نیز که در زمینه عناصر موجود در 
دریاچه ارومیه تحقیقات  گســترده ای را انجام 
داده است به خبرنگار ما گفت: طبق تحقیقاتی 
که امسال در بخش  آبی دریاچه ارومیه انجام 
شده وجود پتاسیم، منیزیوم، برم و همچنین 
لیتیوم تایید شده اســت.  این استاد دانشگاه 
تاکید کرد: استخراج لیتیوم از دریاچه ارومیه 
با وجــود یون  های مزاحم، به شــدت محیط 
 زیســت را آلوده می کند.  دریاچــه ارومیه با 
وســعت به طول ۱۴۰ کیلومتر از شــمال به 
جنوب و عرض ۸۰ کیلومتر از شــرق به غرب 
کشیده شده است و با  مساحتی که در کل به 
۵ هزار و ۲۰۰ کیلومتر مربع می رسد تا قبل از 
دو دهه ی اخیر، پس از دریای خزر بزرگترین 
 دریاچه ی آب شــور دنیا بوده است. اما از دهه 
هفتاد شمســی تا کنون حدود ۹۰ درصد این 
دریاچه  خشــک شــده و از بین رفته است.  از 
۱۳۵۶ ســازمان جهانی یونسکو این دریاچه و 
زیســت  بوم آن را جزو آثار طبیعی و حفاظت 
شده  جهان  به ثبت رســانده و همچنین این 
دریاچــه از ۱۳۴۶ به عنوان پــارک ملی و به 

همــراه جزایر کبــودان و  قویــون داغی جزو 
مناطق حفاظت شده اعام شده است.

احیای کامل دریاچه ارومیه
 امکان پذیر نیست

عضو هیئت علمی دانشگاه ارومیه گفت: احیای 
کامــل دریاچــه ارومیه امکان پذیر نیســت.
پروفســور ناصــر آق در گفت و گو با ایســنا 
ضمن اشاره به عوامل مختلف خشکی دریاچه 
ارومیــه، گفت: تغییر اقلیم ، گرم شــدن هوا، 
کاهش بارشها و مصرف بی رویه آب در بخش 
کشاورزی از علل اصلی خشکی دریاچه ارومیه 
اســت.وی با بیان اینکه احیای کامل دریاچه 
ارومیه با توجه به شرایط اقلیمی و کمبود آب 
در حوضه امکان پذیر نیســت، ادامه داد: تنها 
می تــوان نصف بخش شــمالی و نصف بخش 
جنوبــی دریاچه را در دو فاز احیا کرد چرا که 
به دلیل وسعت بالای دریاچه و نبود آب کافی 
اگــر بخواهیم کل دریاچــه را احیا کنیم آب 
ورودی در سطحی وسیع پخش و تبخیر شده 
و آب ورودی عمــا نتیجــه ای برای دریاچه 

نخواهد داشت.
رئیس انجمن آبزی پروری ایران گفت: با توجه 
به گرم شدن هوا شدت تبخیر دریاچه ارومیه 
بالاست و هرساله حدود یک متر از آب دریاچه 
تبخیر می شود لذا تنها راهکار احیای دریاچه 
بخشــی از دریاچه اســت. البته اگر در آینده 
پتانسیل تولید آب در حوضه افزایش یابد قطعا 
کل دریاچه خود به خود احیا خواهد شد.وی 
بــا بیان اینکــه در بین اذهــان عمومی دائما 
دریاچه وان ترکیه و دریاچه ارومیه مقایســه 
می شود نیز افزود: این دو دریاچه از نظر عمق 
و حتی شــرایط اقلیمی قابل مقایسه نیستند 
چرا که حداکثر عمــق دریاچه وان ۴۵۰ متر 
است در حالیکه حداکثر عمق دریاچه ارومیه 
در پرآب ترین زمــان ۱۴ متر بود. همچنین 
میزان بارشها بخصوص بارش برف در منطقه 
وان بسیار بیشتر از میزان بارشهای سالانه در 

حوضه آبریز دریاچه ارومیه اســت لذا مقایسه 
ایــن دو دریاچــه و اینکه چــرا دریاچه وان 
همزمان با دریاچه ارومیه خشــک نشــده بی 

معنی است.
این عضو هیئت علمی دانشــگاه ارومیه با بیان 
اینکه احــداث میانگذر بــرروی دریاچه هیچ 
تاثیری در خشک شدن این نگین آبی ندارد، 
گفت: هیچ مســتندات علمی در این خصوص 
وجود ندارد که بگویند احداث میانگذر عامل 
خشکی دریاچه اســت چون میانگذر دریاچه 
مانــع ورود آب بــه دریاچه نبوده و نیســت 
درحالیکه دریاچه از بی آبی در حال خشکیدن 
است.وی همچنین  در خصوص تاثیرسدهای 
اســتان در خشــکی دریاچه نیز گفت: حجم 
آب کل ســدهای احداثی براســاس اعام اب 
منطقه ای کمتر از نصف حجم آبی اســت که 
سالانه وارد دریاچه می شــد. لذا حتی تخلیه 
کل ذخیره پشــت هم نمی تواند کمک زیادی 
به دریاچه بکند ولی اینــکار زندگی میلیونها 

کشاورز را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
 ولی رها سازی بخشی از مخازن پشت سدها 
و حفظ جریان زیســت محیطــی رودخانه ها 
بطــرف دریاچه ارومیه کاما ضروری اســت.

پروفســور آق توســعه بی رویه کشاورزی در 
منطقه  و مصرف چنــد برابری آب را از علل 
اصلی خشکی دریاچه دانســت و اظهار کرد: 
کشــاورزی طی چند ســال گذشــته در این 
منطقه به شــکل بی رویه ای رشــد داشته و 
مــردم با اقدام به کشــت محصولات پرآب بر 
همچنین حفر چاهای بی رویه زمینه را برای 
خشکی دریاچه مستعد کردند.وی با اشاره به 
راهکارهــای اصلی مطرح شــده در کنفرانس 
بین المللی سال ۹۲در خصوص نجات دریاچه 
ارومیه نیز گفت: خرید آب از کشاورزان دارای 
اراضی کم بــازده و مکانیزه کردن سیســتم 
آبیاری باغات و کاهش بهره برداری صنعتی از 
باغات سیب به مدت دو الی سه سال می تواند 
سالانه حدود دو میلیارد مترمکعب آب بیشتر 
وارد دریاچه بکند تــا دریاچه جانب بگیرد تا 

سایر اقدامات به بهره برداری برسند.
آق با اشاره به اخبار برداشت لیتیم از دریاچه و 
تبدیل دریاچه به معدن را غیر عقانی دانست 
و گفت: میزان لیتیم موجود در دریاچه آنقدر 
نیســت که بخواهند بخاطر آن کل دریاچه را 
خشک کنند از طرفی نیز برای برداشت ماده 
معدنی و اماح نیاز نیســت کــه کل دریاچه 
خشک شــود تا برداشــت صورت گیرد این 
اخبار تنها با هدف تشــویش اذهان عمومی در 
جامعه نشر داده می شود و غیر عقانی است.
این اســتاد دانشگاه با بیان اینکه اجرای طرح 
نکاشــت، مکانیزاســیون و کاهش مصرف در 
باغات، رهاسازی آب از سدها و تکمیل پروژِه 
انتقال آب زاب می تواند زمینه ورود ۳ میلیارد 
مترمکعــب آب بــه دریاچــه را فراهم کنند، 
گفت:  احیای دریاچه ارومیه مشــارکت همه 
جانبه مــردم را می طلبد چرا که اگر مردم در 
مصرف آب کشاورزی صرفه جویی نکنند تنها 
با رهاســازی آب به دریاچه این عملیات احیا 

نتیجه بخش نخواهد بود.

دیروز تیتانیوم، امروز لیتیوم

داستان دنباله دار خشک شدن دریاچه ارومیه
در واکنش به تلف شدن هزاران آبزی 

در رودخانه دره شور مطرح شد
پیش از وقوع فاجعه به مسئولان دهدشت 

هشدار داده بودیم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان کهگیلویه وبویراحمد به تلف شدن هزاران 
آبزی در رودخانه دره شور دهدشت مرکز شهرستان کهگیلویه واکنش نشان داد 
و اظهارداشــت که کارشناسان ادارات آب منطقه ای، جهاد کشاورزی و محیط 
زیســت شهرستان یکماه پیش از این محل بازدید کرده بودند.به گزارش ایلنا از 
یاسوج، » اسام جاودان خرد« با اظهار تاسف از وقوع این فاجعه زیست محیطی، 
خاطرنشان کرد: برداشــت بی رویه آب توسط کشاورزان با پمپاژهای غیرمجاز 
ســبب کم شــدن دُبی آب و اتاف آبزیان رودخانه دره شور دهدشت شده که 
حدود یک ماه قبل، کارشناسان محیط زیست کهگیلویه، آب منطقه ای و جهاد 
کشاورزی شهرستان از این رودخانه بازدید کرده بودند.وی با بیان اینکه هشت 
نفر از کشاورزان با پمپاژهای غیرمجاز، آب رودخانه را با هدف آبیاری مزارع ذرت 
و یونجه برداشــت کرده و همین امر باعث کاهش دُبی آب در پایین دست شده 
بود، یادآورشد: کارشناسان محیط زیست با مشاهده رعایت نشدن حقابه زیست 
محیطی توسط کشــاورزان، موضوع را بصورت هُشدارگونه به اداره آب منطقه 
ای و جهاد کشاورزی شهرستان  ارســال کرده و خواهان اقدام مناسب شدیم.

مدیرکل محیط زیســت کهگیلویه و بویراحمد تاکیدکــرد اداره آب منطقه ای 
استان کهگیلویه و بویراحمد به عنوان مُتولی مدیریت منابع آب پس از هشدار 
محیط زیست با طرح دعوی در مراجع قضایی، موضوع را پیگیری کرد که گفته 

می شود این پرونده در حال رسیدگی است.

تصویب ۱۱۰۰ میلیارد تومان برای راه های روستائی 
استان کرمان در سفر ریاست جمهوری

معاون امور عمرانی اســتاندار کرمان گفت: ۱۱۰۰ میلیــارد تومان اعتبار برای 
راه های روستایی اســتان در سفر هیئت دولت مصوب شده است.سیدمصطفی 
آیت اللهی موسوی در جلسه کمیسیون راه های استان کرمان اظهار کرد: ۱۱۴ 
نقطه حادثه خیز درون شهری در استان شناسایی شده که امسال رفع شوند و 
تاکنون ۳۵ نقطه اصاح و ۱۶ نقطه در دست اقدام است و ۴۷ درصد کار انجام 
شده اســت.وی افزود: ۱۴۰ نقطه حادثه خیز در محورهای برون شهری استان 
نیز شناسائی و به تهران ارسال شده تا تائید نهایی شده و در دستور کار اصاح 
قرار بگیرد.موســوی تصریح کرد: برای حذف و اصــاح نقاط حادثه خیز ۳۵۰ 
میلیارد تومان در سفر ریاست جمهوری به استان مصوب شد که برای نخستین 
بار این اتفاق افتاد و با توجه به کمبود راهدارخانه ها، در ســفر برای این موضوع 
نیز ۱۵۰ میلیارد تومان اعتبار دیده شد.معاون استاندار کرمان با اشاره به تصویب 
۱۱۰۰ میلیارد تومان برای راه های روســتائی استان در سفر هیئت دولت بیان 
کرد: برای باند دوم محور کرمان – کوهپایه نیز تصمیماتی اتخاذ و برای تکمیل 
باند در ســفر ریاست جمهوری اعتبار گذاشته شــد.به گزارش ایسنا، سرهنگ 
علی رضایی رئیس پلیس راه شمال استان کرمان نیز در این جلسه اظهار کرد: 
در پنج ماهه ســال جاری ۹ درصد کاهش حوادث رانندگی و ۸ درصد کاهش 
تلفات را داشــته ایم.وی با اشــاره به جان باختن ۹۹ نفر از مصدومان تصادفات 
رانندگی در بیمارســتان ها افزود: اگر توجه بیشتری در وزارت بهداشت و بخش 
درمان صورت بگیرد تعداد قابل توجهی از تلفات کم می شود.رضایی بیان کرد: 
بیشــترین تصادفات منجر به فوت مربوط به شهرستان های کرمان، سیرجان، 
زرند و شهربابک و بیشترین تلفات را نیز سه شهرستان اول دارند.رئیس پلیس 
راه اســتان کرمان گفت: واژگونی یکی از چالش های استان در حوادث رانندگی 
است که اغلب به دلیل سرعت و یا خستگی و خواب آلودگی اتفاق می افتد.وی 
با اشــاره به اینکه به ازای هر ۱۲۰ کیلومتر در استان کرمان یک دوربین داریم، 

گفت: اولویت ما برخورد با متخلفان سرعت غیرمجاز است.

لزوم صرفه جویی ۱۰ درصدی
 در مصرف آب بخش کشاورزی استان فارس

اســتاندار فارس گفت: ۹۰ درصد آب استان فارس در کشاورزی صرف می شود 
و اگر تنها ۱۰ درصد در این بخش صرفه جویی شــود مشکل آب آشامیدنی و 
آب بخش صنعت تاحدودی برطرف می شود.به گزارش مهر، محمد هادی ایمانیه 
در جلسه شــورای حفاظت از آب استان فارس، گفت: ذخیره منابع آبی استان 
رو به کاهش اســت و باید در مصرف آب صرفه جویی شود.وی تاکید کرد: باید 
مراقب بود تا مانند اســتان های همدان، اصفهــان و چهارمحال بختیاری با بی 
آبی مواجه نشویم.اســتاندار فارس با اشاره به اینکه اکنون ۹۰ درصد آب استان 
در بخش کشــاورزی صرف می شــود گفت: اگر تنها ۱۰ درصد در مصرف آب 
بخش کشاورزی صرفه جویی شــود مشکل آب آشامیدنی و آب بخش صنعت 
تا حدودی برطرف می شود.ایماینه ادامه داد: مسدود کردن چاه های غیر مجاز، 
جلوگیری از حفر چاه های جدید، تغییر الگوی کشــت با همکاری کشاورزان و 
نصب کنتورهای هوشمند روی چاه های مجاز را از جمله راه های مؤثر در حفظ 
منابع آبی استان است.استاندار فارس افزود: قرار است برای تأمین آب استان از 
طریق آب شــیرین کن های نصب شده در بوشهر و همچنین انتقال آب خلیج 

فارس اقدام شود.

تولید روزانه ۵۵ هزار تن پسماند در کشور
مدیرکل محیط زیســت و خدمات شهری سازمان شــهرداری ها و دهیاری های 
کشور از تولید روزانه ۵۵ هزار تن پسماند در کشور خبر داد.سید حبیب راضی 
گفت: ۷۵ درصد پسماند عادی کشور مستقیماً دفن می شود و در این زمینه دفن 
پسماند ها اصولی، مهندسی و بهداشتی نیست و باید تمهیدات لازم در این زمینه 
به عمل آمده که امید می رود شاهد تحقق اهداف مورد نظر در این راستا باشیم.

مدیرکل محیط زیســت و خدمات شهری سازمان شــهرداری ها و دهیاری های 
کشــور می گوید: تولید روزانه ۵۵ هزار تن پسماند در کشور رقم خورده که ۴۵ 
هزار تن آن شــهری و ۱۰ هزار تن پسماند روستایی است و ۱۰ درصد تفکیک 
در مبدا پسماند های کشور انجام می شود که در این زمینه قانون سهم تفکیک از 
مبدأ در کشور ۲۸ درصد مشخص شده است که تمام تاش خود را برای بهبود 
و ســاماندهی وضعیت محیط زیست انجام دهیم.به گفته او، ۶۵ درصد پسماند 
تولیدی در کشور تر و ۳۵ درصد پسماند خشک است که در این زمینه تمهیدات 
لازم برای مدیریت حوزه پســماند از چالش های پیش روی مدیریت پســماند 
است که در این زمینه چالش دیگر این است که ساختار مناسب در سطح ملی، 
اســتانی و محلی وجود ندارد.راضی گفت: دفع اصولی پسماند ها در جامعه جزو 
ضرورت های اساسی است که در این زمینه ساماندهی وضعیت محیط زیست به 
عنوان اولویت های اساســی و مهم مطرح است که درصدد هستیم با تاش های 
به عمل آمده شاهد تحقق اهداف مورد نظر در این زمینه باشیم که امید می رود 
مشــکات موجود در این زمینه برطرف شود.مدیرکل محیط زیست و خدمات 
شهری سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور می گوید: همواره نیازمند ارائه 
راهکار های اساســی و اتخاذ تصمیمات اساســی و مهم در این زمینه هستیم و 
از ظرفیــت صاحبنظران و متخصصان برای بهبود وضعیــت موجود و نیز رفع 
مشــکات استفاده می کنیم که این موضوع به نوبه خود حائز اهمیت و اساسی 

است و انتظار می رود تاش ها همچنان ادامه دار و مستمر باشد.

۱۴۱ هکتار از اراضی ملی برای سرمایه گذاری
 در کردستان تعیین تکلیف شد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان گفت: ۱۴۱هکتار از اراضی ملی 
و دولتی جهت اجرای طرح های ســرمایه گذاری در کردســتان تعیین تکلیف 
شد.پیمان اسکندری، امروز در سومین جلسه کمیسیون طرح های غیرکشاورزی 
موضوع ماده)۲۱( که به منظور بررســی درخواست های واگذاری اراضی منابع 
ملی و دولتی جهت اجرای طرح های ســرمایه گذاری و اشتغال زایی در سطح 
اســتان برگزار شد، اظهار کرد: در این جلسه تعداد ۲۸ فقره پرونده به مساحت 
تقریبی ۱۴۱ هکتار بررســی و تعیین تکلیف شد.وی تصریح کرد: این طرح ها 
مربوط به درخواســت های واگذاری اراضی منابع ملی و دولتی و تمدید قرارداد 
اجاره، انتقال قطعی جهت اجرای طرح های صنعتی، گردشــگری و خدماتی در 
شهرستانهای استان بوده است.وی به مهمترین پرونده های مطرح شده در این 
جلســه اشاره کرد و افزود: احداث طرح تولید کنسانتره آهن در شهرستان قروه 
به مساحت۴۸۰ هزار  مترمربع، طرح مصالح سنگی ساختمانی دانه بندی شده 
در شهرســتان کامیاران به مساحت۱۰ هزار مترمربع و طرح کیسه بدون بافت 
پاستیکی یک لایه از پلی اتیلن و مستربچ پلیمری شده در شهرستان مریوان 

به مساحت ۱۰ هزار مترمربع از طرح های مطرح شده در این کمیسیون بود.  

اخبار کوتاه

نماینده خراسان جنوبی در شورای عالی استان ها نسبت به 
کاهش ســن اعتیاد دانش آموزان این استان اظهار نگرانی 
کرد و گفت:اینکه ســن اعتیاد در بین دانش آموزان پایین 
آمده است جای نگرانی دارد. قبا بیشتر دانش آموزان دوره 
متوســط دوم درگیر بودند اما در حال حاضر دانش آموزان 
دوره ابتدایی هم درگیر شــده اند.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
این روزها دغدغه بسیاری از والدین دانش آموزان بویژه در 
استان های محرومی چون خراسان جنوبی در  سال تحصیلی 
جدید عاوه بر تهیــه لوازم التحریر و هزینه تحصیل،  فقر 
مالی و عدم ســرویس برای رفت و آمد فرزندانشــان است 
کــه این موضوع نه تنها باعث ترک تحصیل  دانش آموزان  
می شــود که تعدادی هم با برخی آسیب های اجتماعی از 
جمله مواد مخدر درگیر می شــوند. بخصوص در خراسان 
جنوبی که  به دلیل نزدیکی با مرز افغانســتان گرایش به 

اعتیاد بیشتر است.
نماینده خراســان جنوبی در شورای عالی استان ها در این 
باره به خبرنگار ایلنا، اظهار داشــت: خراسان جنوبی دارای 
۱۱ شهرســتان اســت که ۴ تای آنها به نام های نهبندان، 
سربیشه، درمیان و زیرکوه مرزی هستند. متاسفانه مشکلی 
که در این شهرســتان های مرزی وجود دارد کمبود نیروی 
رســمی برای آموزش و تدریس در مدارس است.حســین 
فنــودی ادامــه داد: نیروهای خرید خدمــات که ۱۰ الی 
۱۵ سال اســت تدریس می کنند، تا ســال گذشته طبق 
قانون کار حقوق دریافت می کردند اما یک ســالی می شود 
شــرایط حقوقی شان بهتر شده اما در کل این نوع معلمان 

باتکلیفند. 
مخصوصا در این ۴ شهرستان مرزی خراسان جنوبی مجوز 
بکارگیری ایــن نیروهای خرید خدمات صادر شــده ولی 
تاکنون بی نتیجه مانده است که این موضوع روی آموزش 
دانش آموزان این شهرســتان های مرزی تاثیر منفی دارد و 
این مشــکات را در مدتی که به عنــوان معاون آموزش و 

پرورش سربیشه مسئول بودم از نزدیک می دیدم.
وی گفت:  وقتی معلمی رسمی نباشد نسبت به کارش دلگرم 
نمی شود و تا پارسال دریافتی این افراد یک میلیون تومان 
در ماه بود که البته یک سالی می شود شرایط شان مقداری 
بهتر شــد و طبق قانون کار ۳ الی ۴ میلیون تومان حقوق 
دریافت می کنند و بیمه شــان هم به طور کامل پرداخت 
می شــود. هرچند در ایام تابســتان و عید نوروز و روزهای 
تعطیل حقوقی به این افــراد تعلق نمی گیرد اما باز هم به 
نســبت گذشته شرایط شان بد نیســت.عضو شورای عالی 
اســتان ها اضافه کرد: آنچه دانش آموزان مناطق مرزی ما 
را رنــج می دهد در دســترس بودن مواد مخدر اســت که 
عوامل ستاد مبارزه با مواد مخدر و پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی پیگیر هســتند که بتوانند این مشــکل و آسیب 
را کنترل کنند. حتی در این ۴ شهرســتان مرزی اســتان 
دانش آموزان ابتدایی هم درگیر مواد مخدر و از نوع صنعتی 
شــده اند. هرچند تعداد این دانش آموران اندک اســت اما 
اینکه ســن اعتیاد در بین دانش آموزان پایین آمده است 
جای نگرانی دارد. قبا بیشــتر دانش آموزان دوره متوسط 
دوم درگیــر بودند اما در حال حاضر دانــش آموزان دوره 

ابتدایی هم درگیر شده اند.وی گفت: این دانش آموزان رصد 
می شوند و جهت ترک اعتیاد از طریق آموزش و پرورش با 
همکاری بهزیستی به کمپ معرفی می شوند اما بعد از ترک 
دوباره به ســمت مواد مخدر می رونــد. چرا که این مواد به 
راحتی در دسترس است و قیمت زیادی هم ندارد و دانش 
آموزان به دلیل قیمت پایین مواد به راحتی تهیه و مصرف 
می کنند.  وی در ادامه به دوری بعد مســافت روستاها به 
مدارس هم اشاره کرد و افزود: دانش آموزان تا دوره ابتدایی 
در روســتاهای شان به مدرسه می روند اما بعد از این دوره 
خانواده ها به فرزندان شــان اجازه ادامه تحصیل در مراکز 
شهری و روستاهای دیگر را نمی دهند و اکثرا دختران اجازه 
ندارند رفت و آمد کنند. مشکل ایاب و ذهاب دانش آموزان 
از روســتاهای اغماری به روســتای مرکزی را هم داریم و 
آمــوزش و پرورش آن امکانات لازم را ندارد که ســرویس 
برای ایاب و ذهاب این دانش آموزان تهیه کند و اکثرا اولیا 
ممکن اســت به دلیل فقر مالی نتوانند هزینه رفت و آمد 
فرزندان شان را بدهند. نماینده خراسان جنوبی در شورای 
عالی اســتان ها تصریح کرد: به دلیل خشکسالی ها بسیاری 
از روستاییان مهاجرت کرده اند و دانش آموزان چند روستا 
به دلیل کم بودن تعدادشان مجبورند با هم در یک روستا 
درس بخوانند که این مشکات تاثیر منفی در آموزش آنها 
می گذارد. فنودی تصریح کرد: مدارســی در سطح بخش، 
شــهر و شهرســتان های مرزی داریم که آمار بسیار بالای 
دانش آموزان را دارد  که از روستاهای سمت مرز آمده اند. 
اگر چه ممکن اســت خوابگاه هایی برای این دانش آموزان 
باشد که شــامل دوره ابتدایی نمی شود. امسال کتاب های 
درسی این دانش آموزان به صورت رایگان از سوی آموزش 
و پرورش در اختیار آنها قرار می گیرد و باید بگویم برخی از 
آنها حتی توان پرداخت هزینه کتب درسی شان را ندارند. 
در ادامه جواد عباسی فر معلمی که سال ها مسئول آموزش 
و پرورش شهرســتان مرزی سربیشه هم بوده نیز به ایلنا، 
گفت: در مناطق مرزی اســتان دانش آموزان معتاد و ترک 

تحصیلی داریم اما این مشــکل تنها به  آموزش و پرورش 
بر نمی گردد و به بسیاری عوامل ربط دارد.وی عنوان کرد: 
ممکن اســت برخی از روســتاها بر اثر مهاجرت و به دلیل 
خشک ســالی های پی در پی و کمبود آب و عدم امکانات 
برای کشاورزی و دامپروری تعداد دانش آموزان شان کاهش 
یابد که این دانش آموزان با روستاهای نزدیک شان تجمیع 
می شــوند که حالا امکان دارد ۱۰ کیلومتری از هم فاصله 
داشــته باشند.  این اتفاق ممکن است در برخی از روستاها 
رخ دهد. مــدارس خالی در مناطق مــرزی و به خصوص 
سربیشه زیاد داریم.این کارشناس فرهنگی ادامه داد: اینکه 
دانش آموزان معتاد هســتند  آموزش و پرورش نمی تواند 
خیلی برایشــان کاری انجام دهد  زیرا  این سیستم دانش 
آموز را صبح در مدرســه تحویل می گیــرد و ظهر به نزد 
خانواده اش باز می گردانــد.  اینکه درون خانواده ها هم چه 

اتفاقی می افتد، مهم است. 
در مواردی خانواده ها درگیر مواد مخدر هســتند و فرهنگ 
منطقه هم به گونه ای اســت که خیلی ها اســتفاه از مواد 
مخدر را به عنوان مسکن برای دردها بد نمی دانند و تجویز 
می کنند.وی اضافه کرد : البته آموزش و پرورش برای دانش 
آموزان ترک تحصیلی بیشــتر می تواند کمک کند تا دانش 
امــزان مبتا به اعتیاد؛ بســیاری  نمی  توانند هر روز برای 
رفت و آمد فرزندشــان برای تحصیل هزینه کنند و حتی 
اگر خانواده ها هزینه رفت آمد را تهیه کنند وســیله نقلیه 
و سرویســی که هر روز به صورت مرتب رفت و آمد کنند 

وجود ندارد. 
وی اضافه کرد: به نظرم در مناطق محروم و مرزی آموزش 
و پرورش باید خودش ســرویس داشته باشد و حداقل در 
بخــش مرزی یکی دوتــا مینی بوس به عنوان ســرویس 
دانش آموزان داشته باشــد و متاسفانه این ضعف آموزش 
و پرورش اســت کــه دانش آموزان مشــکل ایاب و ذهاب 
دارند. والدین اگر بدانند شــرایط امنی مثل مدرسه شبانه 
روزی و یا ســرویس که مرتب فرزندان شــان را به مدرسه 

برده و بازگرداند دوســت دارند که بچه های شان تحصیل 
کنند.عباســی فر گفت: اینکه در مناطق مرزی سرباز معلم 
برای تدریس اعزام می کنند مخالفم. چرا که این افراد تنها 
۹۰ ســاعت آموزش می بینند ؛ این  عدم آموزش درست و 
کافی کیفیت آموزشــی را پایین می آورد. یک معلم باید ۴ 
سال در دانشگاه فرهنگیان دوره بگذراند.  سرباز معلم ها را 
به دورترین و بدترین جاها اعزام می کنند زیرا بســیاری از  
نیروهای آموزش و پرورش حاضر نیستند به آنجا بروند.وی 
گفت: دانش آموزان مناطق محروم و مرزی خراسان جنوبی 
ســوء تغذیه دارند. در طرح قدیم حداقل شیر و بیسکویتی 
به بچه ها می دادند که الان متاسفانه خیلی وقت است این 
تغذیه قطع شــده و در مناطق مرزی این سوء تغذیه شدت 
یافته اســت. حتی در حاشیه شهر سربیشــه  سوء تغذیه 
شدیدتر  اســت. دانش آموز با این شرایط چطور می توانند 
درس بخواننــد؟در دوره خدمتم که آنجا بودم خیلی تاش 
کردم به دانش آموزان تغذیه بدهند ولی متاسفانه نتوانستم 
کاری کنم. حتی به نماینده مجلس آن دوره مکاتبه کردم 
که بی نتیجه ماند.سید علیرضا موسوی نژاد مدیرکل اداره  
آموزش وپرورش اســتان خراسان جنوبی هم  در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، اظهار داشت:  براساس تحقیقاتی که انجام 
گرفته خراسان جنوبی  از ۵ شاخصی که بررسی شد  به ۲ 

شاخص رسیدیم. 
 اول اینکه در داشتن کاس درس و ثبت نام کتب رتبه های 
اول و دوم را داشــته ایم بعد آنکه در بحث نیروی انســانی 
هم تدبیر خوبی اندیشــیده شده و با راهکارهای ارائه شده 
می توانیم این کمبود را جبران کنیم.وی گفت: در کل استان 
از جنبه آموزشی، نیروی انسانی و وضعیتی به گونه ای است 
که از میانگین کشوری از متوسطه استان های کشور پایین 
تر نرفته ایم. از دانش آموزان بازمانده از تحصیل اســتان به 
صورت رسمی هنوز آمار دقیقی نداریم اما تعدادی  به دلایل 
خشکسالی های متعددی که در استان داشتیم و مهاجرت ها 
به خصوص جامعه عشایری مان دانش آموزان ادامه تحصیل 
را رها کرده اند اما تاش کرد یم برای بازماندگان از تحصیل  
شــرایطی را  فراهم کنیم تا از تحصیل باز نمانند. اما اینکه 
بگوییم قطعا دانــش آموز بازمانده از تحصیل نداریم حرف 
منطقی نیست ولی امیدواریم بتوانیم این تعداد را به حداقل 

برسانیم.
موســوی نژاد درباره افزایش دانش آموزان مبتا به اعتیاد 
هم گفت: در مناطق مرزی به دلیل شرایط خاصی که دارد 
و هم مرزی با کشــور قطب تولیــد کننده مواد مخدر دنیا 
ممکن اســت تعدادی  دانش آموز  مبتــا به مواد مخدر 
که  خانواده هایشــان نیز مبتا هســتند، داشته باشیم که 
ایــن موضوع خیلی جــای تعجب ندارد. امــا آمار دقیقی 
از ایــن دانش آموزان نداریم البته بــرای این دانش آموزان 
راهکارهایی از ســوی ســتاد مبارزه با مواد مخدر، آموزش 
پرورش و اســتانداری در نظر گرفته شــده است.مدیر کل 
آموزش و پرورش اســتان خراســان جنوبی افزود: دانش 
آموزانی که نیاز به معرفی بــه مراکز نگهداری و بازآموزی 
داشته باشند را به موسسات وابسته در این خصوص معرفی 

می کنیم.

سن اعتیاد در مناطق مرزی خراسان جنوبی به دانش آموزان ابتدایی رسید


